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رهبر انقلاب تاکید کردند: من اصرار دارم وزارت 
بهداشت همین مسئله ی تعرفه  ]خدمات پرستاری[ 
را بــه طور جدی در این دولت دنبال کند. این یک 
درخواست مهم پرستاران و یک مطالبه ی واقعی 

است.
به گزارش ایلنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در دیدار 
جمعی از پرستاران و خانواده های شهدای مدافع سلامت، رفتار 
و سخنان حضرت زینب کبری )سلام الله علیها( را نشان دهنده 
و تجلیّ عظمت و قدرت روحی، معنوی و عقلانی جنس زن 
خواندند و با تبیین ابعاد مختلف »ارزش پرستاری و سختی ها و 
تلخی های این شغل شریف«، تقویت جامعه پرستاری در زوایای 
گوناگون را مطالبه اصلی پرستاران برشمردند و تحقق این مطالبه 
منطقی را وظیفه مسئولان و ضرورتی برای حال و آینده کشور و 
جامعه دانستند.ایشان با تبریک ولادت حضرت زینب)س( و روز 
پرستار به تک تک پرستاران و فعالان حوزه درمان و سلامت، 
گفتند: بانوی عظیم الشأن کربلا به همه بشریت و تاریخ اثبات 
کرده است که »زن« با وجود همه تلاش کوته فکرانِ گذشته و 
حال از جمله غربی های مستبد برای تحقیر زن، می تواند اقیانوس 
عظیمی از صبر و تحمل، و قله بزرگی از خردمندی و تدبیر باشد.
رهبر انقلاب صبر و بردبــاری حضرت زینب)س( در مقابل 
مصیبت ها را غیرقابل توصیف خواندند و افزودند: »ایستادگی و 
تحمل شهادت ۱۸ نفر از عزیزان از جمله برادر بزرگوار و حجت 
خدا حضرت سیدالشــهدا و دو تن از فرزندان حضرت زینب«، 
»صبــر در مقابل اهانت های اراذل و اوباشــی که آن بانوی با 
عزت خاندان رسول الله را مورد جسارت قرار می دادند«، »تحمل 
مسئولیت سنگین جمع آوری و اداره دهها زن و کودک داغدار 
و مصیبت زده« و »صبر زیبا در پرســتاری از امام سجاد)ع(« 
جلوه هایی از عظمت روحی و معنوی حضرت زینب به عنوان 

یک زن است.
ایشــان در تبیین رفتار خردمندانه و قدرت عقلانی آن بانوی 
بزرگ، به رفتار مدبرانه و سخنان شگفت انگیز حضرت زینب 
در مقابل حکّام جابر و یاوه گویی همچون ابن زیاد و یزید اشاره 
کردند و گفتند: آن اقتدار تاریخی، در مقابل مردم جای خود را به 

تبیین و سخنانی سرزنش بار می دهد که بعدها به یکی از عوامل 
قیام توّابین در کوفه منجر می شود.رهبر انقلاب »جهاد روایت و 
تبیین« را از دیگر ابعاد خردمندی و تدبیر عمیق حضرت زینب 
برشمردند و افزودند: آن حضرت با روایت حقیقی، تأثیرگذار و 

ماندگارِ کربلا، فرصت نداد روایت دشمن بر واقعیت غلبه کند.
ایشان با تکرار تأکیدات گذشــته خود درباره ضرورت روایت 
حقیقیِ »واقعیات جامعه، تاریخ انقلاب، دفاع مقدس و حوادث 
گوناگون ۴۲ سال اخیر« گفتند: اگر این کار نشود که در موارد 
متعدد نشده است، دشمن روایت تحریف آمیز و دروغ خود را در 
افکار عمومی جــاری، و با عوض کردن جای ظالم و مظلوم، 

اقدامات مستمر ظالمانه خود را توجیه می کند.
آیت الله خامنــه ای در بخش دیگری از سخنانشــان درباره 
ارزشهای پرستاری گفتند: نقطه اصلی این ارزشها، کمک به 
انسان نیازمند یعنی بیمار است که در همه مسائل، نیازمند توجه 

و یاریِ پرستار است.
رهبر انقلاب، پرستاری را موجب اجر مضاعف الهی دانستند 
و افزودند: ایجاد امنیت خاطر برای بیمار، نزدیکان بیمار و همه 
مردم از دیگر ارزشهای برجسته پرستاری است و جامعه پرستاری 

در واقع به گردن همه ملت حق دارد.
ایشان با اشاره به خوشحالی مستکبران عالم از رنج ملت ایران 
که در حوادثی نظیر »کمک به صدام برای بمباران شیمیایی 
و ایجاد درد عمیق و رنج جانکاه برای مردم شــهرهای مرزی 
ایران« و نیز در مسائلی مانند »تحریم دارویی ملت ایران« کاملًا 
آشکار شده است، افزودند: با توجه به این واقعیات وقتی پرستاران، 
با تلاش و ایثار، لبخند بر لبان بیماران و نزدیکان شان می نشانند، 
در حقیقت در حال مجاهدت در مقابل استکبار کینه توز هستند 
که این کار، ارزش مضاعف جامعه پرستاری در ایران اسلامی 
است.رهبر انقلاب در ادامه، طبیعت کار پرستاری یعنی »مشاهده 
درد و رنج بیماران و مراقبت شبانه روزی از آنان« را تلخ و سخت 
خواندند و گفتند: در بعضی از مقاطع مانند دوره دفاع مقدس و یا 

کرونا این سختی ها چند برابر شده است.
آیت الله خامنه ای افزودند: همچنانکه در دوران جنگ تحمیلی، 
پزشکان و پرستاران و امدادگران در زیر بمباران کار می کردند، 
در دوره کرونا نیز پرســتاران با افزایش ســاعات کار، کاهش 
مرخصی ها، حضور در بیمارســتان در ایام تعطیلات نوروز، و 
مشاهده دردناک مرگ و میر بیماران و همکاران، سختی هایی 

مضاعف، و خطر ابتلا به بیماری مهلک را تحمل کردند.
ایشان با تأکید بر اینکه ملت باید این سختی ها را درک و آنها را 
ارزشگذاری کند، حضور طیف هایی همچون دانشجویان، طلاب 
و جوانان برای کمک به پرستاران در دوره کرونا را از جمله حقایق 
درخشان برشمردند و افزودند: این تعهد و احساس مسئولیت 
که در مقاطع مختلفی همچون مبارزات دوران انقلاب و دفاع 
مقدس نیز بروز یافته بود، نشان دهنده هویت پر نشاط، پر تحرک 

و با وجدان ملت ایران است.
رهبر انقلاب، حرکت عظیم علمی کشور را نشانه و محصولی 
از این هویت رویش ساز دانستند و خاطرنشان کردند: قهرمانانی 
مانند شــهیدان سلیمانی، فخری زاده و شهریاری از درون این 

حقیقت و هویت عظیم بیرون می آیند.
ایشان، با اشاره به خلأ روایت هنری از سختی ها و دشواری های 
کار پرستاری، و زمینه ها و مایه های هنری فراوان برای پرداختن 
به این حوادث گفتند: هنرمندان مسئول و متعهد به میدان بیایند 
و این سرمایه عظیم فرهنگی را در قالب انواع هنرها به نمایش 
بگذارند.آیت الله خامنه ای سپس موضوع مطالبات پرستاران را 
مورد تأکید قرار دادند و گفتند: مطالبه اصلی پرستاران در یک 
جمله »تقویت جامعه پرستاری« است که ضرورتی برای حال 
و آینده کشور به شمار می رود.ایشان افزودند: قضیه کرونا نشان 
داد که اگر جامعه پرســتاری تقویت نشود، در بزنگاهها ضربه 
خواهیم خورد.رهبر انقلاب، »اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری« را از جمله مطالبات مشخص پرستاران خواندند و 
با اشاره به تأکیدات سابق خود در این زمینه گفتند: این قانون 
۱۴ سال قبل تصویب شده اما متأسفانه تا روزهای آخر دولت 
قبل حتی آیین نامه های اجرای آن تنظیم نشده بود که اصرار 
دارم در این دولت، وزارت بهداشت مسئله تعرفه گذاری را دنبال 

و اجرا کند.
»کمبود پرستار و لزوم تکمیل سرانه آن نسبت به تخت های 
بیمارستانی«، و »مسئله امنیت شغلی« دو مطالبه دیگری بود که 
رهبر انقلاب تحقق آنها را ضروری دانستند و گفتند: در برخی 
مقاطع از جمله در دوره کرونا فراخوان هایی برای کار پرستاری 
داده شده است اما با پرستاران قراردادهای کوتاه مدت بسته شده 

و پس از مدتی آنها را مرخص کرده اند در حالی که پرستار باید 
امنیت شغلی داشته باشد و نباید همچون کارگر فصلی به آن 

نگاه شود.
»بازسازی شبکه بهداشت کشور« و »توزیع عادلانه پزشک« 
دو موضــوع دیگری بود که رهبــر انقلاب در خصوص نظام 

سلامت بیان کردند.
ایشان با اشاره به آثار و دستاوردهای بسیار خوب نظام سلامت 
در دهــه ۶۰ و اوایل دهه ۷۰ با تمرکز بر مقوله بهداشــت و 
پیشــگیری، خاطرنشــان کردند: البته درمان لازم است اما 
پیشگیری بهتر از آن است و باید شبکه بهداشت، بازسازی و 

تقویت شود تا با هزینه کمتر، سلامت مردم بیشتر تأمین شود.
آیت الله خامنه ای، توزیع پزشک در مناطق مختلف را ناعادلانه 
دانستند و افزودند: درباره مسئله کمبود یا کافی بودن پزشک 
اظهارنظر نمی کنم اما توزیع پزشک در مناطق مختلف کشور 

عادلانه نیست که این مسئله باید مورد توجه قرار بگیرد.
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان، توکل به پروردگار قادر یعنی 
کار و تلاش در عین اعتماد به وعده ی برکت و یاری الهی را در 
همه امور زندگی و کشور راهگشا خواندند و ابراز امیدواری کردند 
فردای ملت ایران بهتر از امروز آن باشد و خداوند، ملت ایران را 

در همه عرصه های مواجهه با دشمنان پیروز و سربلند سازد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، دکتر عین اللهی -وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی- با تقدیر از مجاهدت 
پرستاران و کادر درمان در ۲۲ ماه مقابله با کرونا، به تولید واکسن 
کرونا در پنج مرکز علمی و تحقیقاتی داخلی و تأمین گسترده و 
تزریق بیش از ۱۱۰ میلیون دوز واکســن اشاره کرد و گفت: تا 
امروز ۷۴ درصد از مردم هــر دو دوز و ۸۶ درصد نیز یک دوز 

واکسن را دریافت کرده اند.
عین اللهی همچنین رفع بنیادی دغدغه های جامعه پرستاری، 
کاهش هزینه های درمان، تقویت طرح پزشک خانواده و نظام 
ارجاع، حمایت از تولید داخلی دارو و تجهیزات ضروری، توسعه 
گردشگری ســلامت و اجرای صحیح سیاست های افزایش 
جمعیت را از جمله اولویت های وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی برشمرد.

رهبر انقلاب در دیدار پرستاران و خانواده های شهدای مدافع سلامت:

وزارت بهداشت مساله تعرفه گذاری خدمات پرستاری را دنبال کند  توانگر: مجلس مخالف 
حذف وام ازدواج در بودجه است

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت که دولت در 
شرایطی بند مربوط به وام ازدواج را در لایحه بودجه ۱۴۰۱ حذف کرده که 

مجلس به دنبال افزایش رقم وام ازدواج جوانان در سال آینده است.
مجتبی توانگر در گفت و گو با ایسنا با اشاره به تبصره ۱۶ لایحه بودجه ۱۴۰۱ گفت: طبق این 
تبصره دولت از مجلس خواسته که مجوز  پرداخت تسهیلات قرض الحسنه همچون تسهیلات 
ازدواج جوانان به دولت داده شود.وی افزود: خیلی بعید است که مجلس چنین اختیار کلی را به 
دولت بدهد تا دولت راسا نسبت به تعیین میزان وام ازدواج آن هم بدون نظر مجلس اقدام کند.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس در پایان گفت: مجلس نه تنها با حذف وام ازدواج 
جوانان در بودجه مخالف بوده که به دنبال افزایش مبلغ وام ازدواج تا ۱۵۰ میلیون تومان برای 
سال آینده است.به گزارش ایسنا، در تبصره ۱۶ ماده واحده لایحه بودجه سال آینده که مربوط 
به تسهیلات تکلیفی آمده است: » بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از طریق بانک های 
دولتی، خصوصی و موسسات اعتباری غیر بانکی مکلف به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه از 
محل ۱۰۰ درصد مانده سپرده های قرض الحسنه و ۵۰ درصد سپرده های جاری شبکه بانکی 
پس از کسر سپرده قانونی به موارد مندرج در قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی از جمله 

قانون برنامه ششم توسعه است.
موضوعات و ذینفعان، میزان تسهیلات پرداختی، دوره بازپرداخت، از جمله موضوعاتی است که 
در آیین نامه اجرایی این بند که توسط سازمان برنامه و بودجه کشور با همکاری بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و معاونت امور مناطق محروم حداکثر تا یک ماه پس از ابلاغ این قانون 

تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد، تعیین می شود.«

سخنگوی دولت:
مردم ما منتظر استرداد مجرمان مالی ایرانی ساکن 
کانادا و بازگشت اموال عمومی به تاراج رفته هستند

ســخنگوی دولت گفت: مردم ایران منتظر استرداد مجرمین مالی ایرانی 
ساکن در کانادا و بازگشت اموال عمومی به تاراج رفته هستند.

به گزارش ایلنا، علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در توئیتر خود نوشت: اقدامات نمایشی 
دولت کانادا در سالروز جهانی حقوق بشر پاسخگو نیست، مردم ایران منتظر استرداد مجرمین 
مالی ایرانی ســاکن در کانادا و بازگشت اموال عمومی به تاراج رفته هستند. هرچند انتهای 

نمایشنامه بهشت اختلاس گران جز این نیست.

جریمه پرداخت نکردن عوارض آزادراهی بیشتر شد
بر اساس لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ رانندگانی که عوارض الکترونیکی 
مصوب در شبکه آزادراهی را پرداخت نکنند مشمول جریمه خواهند شد و 
وزارت راه و شهرسازی نیز مکلف شده تا تابستان سال آتی همه عوارض 

اخذ شده از رانندگان را الکترونیکی کند.
به گزارش ایسنا، بر اساس لایحه بودجه ای که دیروز تقدیم مجلس شورای اسلامی شد دولت 
نه تنها برای رانندگانی که عوارض الکترونیکی در شبکه آزادراهی را پرداخت نمی کنند جریمه 
بیشتری در نظر گرفته است بلکه وزارت راه و شهرسازی نیز مکلف شده تا پایان خرداد ماه سال 

آتی اخذ عوارض جاده ای در همه آزادراه ها را الکترونیکی کند.
بر اساس بند »ک« تبصره ۶ ماده واحده لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ عوارض مصوب در شبکه 
آزادراهی پس از عدم پرداخت در زمان مقرر، مشمول جریمه غیر قابل بخشودگی معادل ۲۰ 
درصد عوارض مصوب در آزادراه مربوطه است و در صورت اخیر بیش از یک ماه در پرداخت 
علاوه بر اصل عوارض و جریمه مذکور، مشمول جریمه ای معادل ۲ درصد مجموع نرخ عوارض 
مصوب و جریمه ۲۰ درصدی به ازای هر ماه تاخیر خواهد بود.منابع حاصله از این محل صرف 

استهلاک اصل و سود سرمایه گذاری صورت گرفته در شبکه آزادراهی خواهد شد.
بر اســاس همین بند در لایحه بودجه ســال آینده وزارت راه و شهرسازی مکلف است از 
طریق مشارکت، سرمایه گذاران بخش غیر دولتی، اخذ عوارض جاده ای در کلیه آزادراه ها را 
به صورت الکترونیکی تا پایان خرداد ماه سال آینده عملیاتی نماید. همچنین نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران به منظور حمایت از الکترونیکی کردن آزادراه های کشور موظف به اخذ 

مفاصاحساب بدهی های ناشی از عوارض آزادراهی از متقاضیان تعویض پلاک خودرو است.

هشدار نسبت به عواقب تورمی بودجه سال ۱۴۰۱/ 
سفره مردم کوچک تر می شود

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: دولت تورم سال ۱۴۰۰ را کاملا نادیده گرفته 
اســت و هیچ جبرانی برای آن دیده نشده و قطعا حذف ارز ترجیحی هم تورم زا 
خواهد بود و تمام این موضوعات نشان می دهد سال ۱۴۰۱ هم درگیر تورم هستیم 
و هزینه های ایجاد شــده در بودجه سال آینده به هزینه های زندگی مردم اضافه 

می شود.
کامران ندری در گفت وگو با  ایلنا درباره لایحه بودجه ۱۴۰۱ که صبح امروز دولت سیزدهم آ ن را به 
مجلس تحویل داد اظهار داشت: برای اولین بار کمترین توجه به وضعیت رفاهی خانوار در برنامه مالی 
کشور شده است و قطعا دولت آقای رییسی با مشکلاتی مواجه خواهد بود.وی با اشاره به افزایش ۱۰ 
درصدی حقوق در مقابل تورم ۵۰ درصدی گفت: به طور قطع وضعیت درآمدی مردم در بودجه سال 
۱۴۰۱ باعث نارضایتی اقشار مختلف جامعه خواهد شد چرا که شاهد حداقل افزایش دستمزد در برابر 
تورم ۵۰ درصدی هستیم.این کارشناس اقتصادی ادامه داد: هر چند که دولت روحانی مرتکب اشتباهی 
شد و در طول چند سال نسبت به ترمیم دستمزدها اقدام نکرد و در سال آخر دولت به یک باره نرخ 
حقوق و دستمزد را افزایش داد اما دولت رییسی هم در بودجه ۱۴۰۱ توجه کمی به وضعیت رفاهی خانوار 
داشته است و به طور کلی در طول چند سال گذشته میزان جبران و بهبود حقوق و دستمزدها از مجموع 
تورم پایین تر بود.ندری با تاکید بر اینکه افزایش ۱۰ درصدی حقوق در مقابل تورم ۵۰ درصدی حتما با 
مشکلاتی همراه خواهد بود، گفت: با پایین بودن دستمزدها یا مردم شرایط دولت را درک می کنند و با 
دولت همراه خواهند بود و یا اقناع نشده و نارضایتی ها بیشتر می شود. باید به این نکته توجه داشته باشیم 
که تورم در سال ۱۴۰۱ همچنان ادامه خواهد داشت به این معنا که همچنان دولت  میزان دستمزد واقعی 
را کاهش داده است و سفره مردم کوچک تر می شود.وی با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه 
۱۴۰۱ اظهار داشت: آثار تورم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بر روی قشر ضعیف جامعه خواهد بود و اقشار 
ضعیف جامعه بیشترین آسیب را خواهند دید.ندری افزود: حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تورم و شوک اولیه 
خواهد داشت که این شوک اولیه تمام اقشار را تحت فشار قرار می دهد اما در بودجه ۱۴۰۱ و حداقل در 

کلیات آن درباره جبران این شوک اولیه و تورم حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی چیزی نمی بینیم.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: باید توجه داشته باشیم که در کشورمان با نابرابری و بی عدالتی 
مواجه هســتیم و درآمد عده ای با افزایش نرخ تورم بالاتر می رود و عده ای دیگر درآمدشان به شدت 
کاهش پیدا می کند و در این شرایط شاهد شکاف درآمدی درآمدی گسترده در اقتصادمان هستیم.وی با 
بیان اینکه این تصمیمات بودجه ۱۴۰۱ طبقه متوسط را بسیار تحت فشار قرار می دهد و بخش عمده ای 
از این طبقه به دهک های کم درآمد سقوط می کنند، گفت: دولت تورم سال ۱۴۰۰ را کاملا نادیده گرفته 
است و جبرانی برای آن دیده نشده و قطعا حذف ارز ترجیحی هم تورم زا خواهد بود و تمام این موضوعات 
نشان می دهد ســال ۱۴۰۱ هم درگیر تورم هستیم و هزینه های ایجاد شده در بودجه سال آینده به 
هزینه های زندگی مردم اضافه می شود.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: متاسفانه دولت در حال حاضر 
منشا تورم را فقط کسری بودجه می بیند و بر این باور است که اگر کسری بودجه حل شود مساله تورم 
هم حل می شود. هر چند کسری بودجه در رشد نرخ تورم اثرگذار است اما مساله تورم در کشورمان با 
کاهش کسری بودجه حل نمی شود و باید عوامل اثرگذار دیگر هم دیده شود.وی با اشاره به نگرانی  های 
تورم زا بودن حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اظهار داشت: اگر مساله تورم حل نشود و همچنان تورم رو به رشد 
داشته باشیم. همچنین در کنار آن با تورم حاصل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مواجه شویم این دو موضوع 
هم افزایی خواهند داشت و به طور قطع باعث خنثی شدن اثرات بودجه انقباضی می شوند.ندری با تاکید 
بر اینکه راه نجات دولت حل مساله تحریم ها است، گفت:  اگر تحریم ها تا حدی برطرف شود می توان 
انتظار داشت نرخ تورم هم تا حدی کاهش یابد اما موضوع مهم این است که با این حداقل دستمزدی که 
دولت در بودجه ۱۴۰۱ در نظر گرفته قدرت خرید بخش عمده ای از خانوار ایرانی کاهش پیدا می کند و 
شاهد تعمیق شکاف طبقاتی بین دهک ها خواهیم بود که نتیجه آن افزایش فقر نسبی و فقر مطلق است.

دولت تتمه اعتماد به بورس را از بین می برد
دیروز شاخص کل بورس با افت بیش از ۲۳ هزار واحدی روبه رو بود. برخی 

 از کارشناسان این افت را عمدی می دانند.
به گزارش تجارت نیوز، دیروز شــاخص کل بورس با افت بیش از ۲۳ هزار واحد در کانال یک 
میلیون و ۳۲۰ قرار گرفت. برخی  از کارشناسان این افت را عمدی می دانند.علی عصاری، کارشناس 
بازار سهام در این رابطه عنوان کرد: قطعا تعمدی در این ریزش در کار است. بازار در نقطه مناسبی 
بود اما به یک باره عرضه ها زیاد شد و حتی نمادهای خودرویی که مثبت باز شده بودند به یک باره 
صف فروش شدند.وی ادامه داد: یکی از گمانه زنی هایی که در این خصوص وجود دارد این است 
که ظاهرا قرار است دولت سهام فارس را به صورت بلوکی عرضه کند. طبیعتا خریدار قیمت هایی 
پایین را ترجیح می دهد و یکی از دلایل عمده ریزش بازار احتمالا همین باشد.این کارشناس بازار 
سهام گفت: من دلیل اصرار دولت را برای عرضه های اولیه و پذیره نویسی ها نمی فهمم. عرضه 
اولیه در این شــرایط مثل برداشتن آب با سطل از یک حوض کوچک است و عمق بازار را کم 
و کمتر می کند.عصاری اظهار کرد: در چنین شرایطی بورس تا جایی که می توانند عرضه اولیه و 
پذیره نویسی انجام می دهد و تا می تواند به بورس ضربه می زند تا شاید بتوانند عرضه بلوکی فارس 
را انجام دهد.وی تصریح کرد: اوج بی تدبیری و ناهماهنگی را در اینجا می توان دید که سفارشات 
پذیره نویسی کاریز به مدت نیم ساعت گرفته شد. علاوه بر این کل کارگزاری ها امروز از دسترس 
خارج شدند. این ناهماهنگی و دستپاچگی در تصمیمات قطعا نتیجه مثبتی ندارد.این کارشناس 
عنوان کرد: با این رویه که دولت در پیش گرفته متاسفانه همین ذره کم اعتمادی که در بازار بود 

هم از دست می رود.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم نوشهر و چالوس در مجلس، گفت: قیمت ها نباید 
افزایش پیدا کند، چه به صورت تدریجی و چه شوک آور، اینکه 
شوک آور نیست اما آرام آرام افزایش قیمت داریم باز هم زجرآور 

است و مردم را اذیت می کند.
محمدعلی محسنی بندپی نماینده نوشهر و چالوس در مجلس یازدهم در گفت وگو 
با ایلنا، در رابطه با »اهمیت کنترل با توجه به اینکه در آستانه سه ماهه پایانی سال 
قرار داریم و گرانی ها در این شرایط بسیار مردم را رنج می دهد«، گفت: بله این مساله 
بسیار مهم است، متاسفانه یک موضوعی که در شبکه های اجتماعی بود این بود 
که پارسال در همین دوره زمانی دلار ۲۹۵۰۰ تومان بود و پراید ۷۰ میلیون تومان و 
امسال در این روزها دلار ۲۹۵۰۰ است و پراید ۱۷۰ میلیون تومان است. در قیاسی 
که مردم می کنند با توجه به اینکه اغلب قطعاتش تولید داخل است و ارزبری هم 
ندارد، این افزایش دو و نیم برابری چندان منطقی به نظر نمی رسد.وی ادامه داد: اما 
آنچه که مردم را بیشتر اذیت می کند، افزایش قیمت کالاهای اساسی است، مانند 
گوشت، مرغ، تخم مرغ، لبنیات و .... که روزانه مصرف می کنند؛ از طرفی ورودی و 

درآمد مردم ثابت است و هزینه ها افزایش افسارگسیخته ای دارد.
سخنگوی فراکســیون مســتقلین ولایی با یادآوری وعده دولت درخصوص 
گرانی های شوک آور، خاطرنشان کرد: دولت قول داده بود که شوکی به مردم وارد 
نشــود و افزایش قیمت یک دفعه ای نداشته باشیم، اکنون ممکن است افزایش 
قیمت ها شوک آور نباشد اما افزایش این چنینی هم غیرقابل تحمل است که آرام 

آرام افزایش دارد و خودش را نشان می دهد.وی ادامه داد: آن چیزی که مهم است 
این است که قیمت ها نباید افزایش پیدا کند، چه به صورت تدریجی و چه شوک 
آور، اینکه شوک آور نیست اما آرام آرام افزایش قیمت داریم باز هم زجرآور است 

و مردم را اذیت می کند.
نماینده مردم نوشهر در مجلس شورای اسلامی درخصوص تلاش برای مهار 
این روند، بیان کرد: منتظر هستیم تا با آمدن لایجه بودجه ۱۴۰۱ در جریان بررسی 
آن تلاش کنیم تا گرانی را کنترل کنیم، اگر در کنترل قیمت ها موفق نشــویم، 
هرچقدر درآمدهای مردم را افزایش دهیم، باز هم موفق نخواهیم شد چراکه افزایش 
حقوق یکبار برای یکسال است. اگر شما ۳۰ درصد یا ۴۰ درصد حقوق کارمندان 
را افزایش دهید مشروط بر این است که در سال آینده افزایش معناداری نخواهیم 
داشت اما با توجه به اینکه هر روز قیمت ها در حال افزایش است مثلا همین مورد 
پراید که عرض کردم ۲۵۰ درصد افزایش قیمت دارد، این میزان گرانی غیرقابل 
تحمل است.وی ادامه داد: امیدواریم هر سه قوه دست به دست هم بدهند و این 
روند افزایش قیمت ها را کنترل کنند. محســنی بندپی در پایان به صحبت های 
رئیس جمهور در گذشته چند هفته قبل نمایندگان استان های شمالی با رئیس جمهور 
اشاره کرد و گفت: در دیداری که نمایندگان سه استان شمالی با آقای رئیسی داشتند، 
رئیس جمهور هم در زمینه افزایش درآمدهای دولت، هم بهبود وضعیت تولید و هم 
کنترل قیمت ها قول های خوبی را به نمایندگان دادند و امیدواریم که این تلاش ها 

نتیجه بخش باشد و اتفاقات خوبی رقم بخورد تا مردم بیش از این آسیب نبینند.

نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی با بیان اینکه پرونده 
۱۲۰ هزار تنی ذرت های آلوده با ورود دســتگاه قضایی تعیین 
تکلیف شد،گفت: بیش از ۵۰۰ رأی توسط سازمان تعزیرات 

خوزستان قطعی و در اختیار سازمان اموال تملیکی قرار گرفت.
به گزارش تجارت نیوز، »رسولی فاضل« نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال 
تملیکی در حاشیه بازدید از انبار های اموال تملیکی استان خوزستان اظهار کرد: 
با توجه به تاکیدات ریاست قوه قضاییه مجاز به سرکشی و بازرسی از انبار های 
اموال تملیکی در استان های مختلف هستیم. در این زمینه، چهار استان هدف 
داریم که شاخص هستند. این چهار استان شامل هرمزگان، بوشهر، خوزستان 

و تهران است.
نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی اظهار کرد: با توجه به رصد ها و 
برنامه ریزی های انجام شده برای نظارت، در بررسی های به عمل آمده در استان 
خوزستان، مشخص شد که این استان پیشرفت بسیار خوبی در جهت تعیین 
تکلیف کالا ها داشته است.رسولی فاضل با اشاره به مهم ترین اقدامات صورت 
گرفته در انبار های اموال تملیکی استان خوستان طی دو ماهه اخیر گفت: بیش از 
۵۰۰ رای توسط سازمان تعزیرات قطعی شده و در اختیار سازمان اموال تملیکی 
قرار گرفته است و تعدادی از پرونده ها نیز توسط مراجع قضایی تعیین تکلیف 

شده و در اختیار این سازمان قرار گرفته است.
نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی خاطرنشان کرد: سازمان اموال 

تملیکی در اســتان خوزستان نیز در پی آراء صادره، با سرعت در جهت تعیین 
تکلیف کالا ها اقدام کرده است؛ به طوری که بخشی از کالا ها انهدام شده، بخشی 
در قالب مذاکره به فروش رفته و بخشی در قالب حراج و مزایده به فروش رفته 

و بخشی نیز به صاحب کالا استرداد و اعاده شد.
وی با بیان اینکه حدود ۶۰ درصد کل کالا های موجود در انبار های ســازمان 
اموال تملیکی در استان خوزستان تعیین تکلیف شده است، عنوان کرد: مدیرکل 
اموال تملیکی استان خوزستان با توجه به کاهش کالا ها اقدام به تجمیع انبار ها 
کرده است که اقدام خوب و مثبتی است که باعث کاهش هزینه های جاری این 
سازمان می شود.رسولی فاضل تصریح کرد: بر این اساس مقرر شد تا پایان دی 

ماه نسبت به تعیین تکلیف کالا های موجود در دو سوله باقی مانده اقدام شود.
نماینده قوه قضاییه در سازمان اموال تملیکی با اشاره به ذرت های متروکه در 
بندر امام خمینی )ره( گفت: این ذرت ها دو بخش است. حدود ۲۰ هزار تن از این 
ذرت ها در ســال ۹۵ وارد شده و حدود ۱۲۰ هزار تن نیز در سال ۹۷ وارد شده 
بود که آلوده به سم »آفلاتوکسین« بودند که از بدو ورود این آلودگی در ذرت ها 
وجود داشت و بنا به همین دلیل اجازه ورود این ذرت ها به کشور داده نشد.وی 
تصریح کرد: با توجه به پیگیری های به عمل آمده در نهایت پرونده ۱۲۰ هزار تن 
ذرت آلوده با فروش به شرط صادرات تعیین تکلیف شد و در نهایت از انبار ها و 
کشور خارج شد. در خصوص ۲۰ هزار تن ذرت باقی مانده نیز اقدامات لازم جهت 

تعیین تکلیف آن در دست انجام است.

افزایش قیمت ها غیرمنطقی و برای مردم زجرآور است پرونده »ذرت های آلوده« تعیین تکلیف شد

اگرچه در اخبار می خوانید که ایران تأمین کننده ۹۰ درصدی زعفران 
دنیاست اما ازآنجا که راه قاچاق باز است لذا سود کاشته ایرانی ها به 
جیب خارجی ها می رود و زعفران کاران هم چنان مظلوم واقع شده اند.

به گزارش خبرگزاری بازار مشکلات بسیاری ازجمله خشک سالی، افزایش هزینه ها 
و ســود و ضرر قیمت زعفران ناشی از دلالی بخش خصوصی و خصولتی همواره 
کشاورزان خراسانی را آزرده است اما موضوعی که امروز موردبحث ما در این گزارش 
است بحث صادرات و ارزش این محصول گران بهاست که به بهای ناچیزی فروخته 

می شود و هرسال بازارهای بسیاری را از دست می دهیم.
 متأسفانه مشکلات مربوط به تعرفه صادرات به کشورهایی مانند هندوستان و چین 
و بازگشت ارز به سامانه نیما و هم چنین موانع تجاری با سایر کشورها دست به دست 
هم داده تا بازار صادرات هرسال محدودتر از سال گذشته شود و دلالان بین المللی 

جای تجار واقعی و صادرکنندگان ایرانی رابگیرند.
تعهدات ارزی و مقررات دســت  و پاگیر؛ متأســفانه میزان قاچــاق زعفران را به 
کشورهای همسایه به ویژه افغانستان را افزایش داده است و باوجوداینکه مسئولان 
آمارهای قاچاق به ویژه پیاز زعفران را از مبادی رسمی انکار می کنند اما به نظر می رسد 
واقعیت به گونه ای دیگر است!در همین رابطه با غلامرضا میری، نائب رئیس شورای 
ملی زعفران و رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی پیرامون موانع 
سد راه صادرات و فرصت ها و تهدید های پیش روی این محصول ارزآور به گفت 

و گو نشستیم.
 موضوع عوارض و محدودیت های صادراتی چیست؟

صادرکننده ایرانی برای صادرات به چین و هندوستان باید حدود ۳۸ درصد عوارض 
پرداخت کند. به جز کشور عربستان به چین و هندوستان هم به دلیل تعرفه ای که 
دولت  این کشورها بر واردات زعفران وضع کرده اند، نمی توانیم صادرات داشته باشیم، 

اگرچه صادرکننده ایرانی برای صادرات به این دو کشور باید حدود ۳۸ درصد عوارض 
پرداخت کند ولی تاجر افغانی این عوارض را پرداخت نمی کند لذا از آن جا که تاجر 
افغانستانی بسیار راحت تر می تواند زعفران را به عربستان و آمریکا صادر کند لذا شیب 

قاچاق به افغانستان تند تر است.
 موانع در ســر راه صادرات تاکنون چه فرصت هایی را از ما گرفته 

است؟
ما تا پیش ازاین مشتری های بسیار قدیمی و پر و پا قرصی مانند عربستان سعودی 
داشتیم که در حال حاضر این خریدار را از دشت دادیم. تا پیش ازاین آمریکایی ها و 
عربستانی ها هرکدام به تفکیک ۴۰ تن زعفران از ایران خرید و مصرف داشتند که این 

بازار به دلایل مختلف ازدست رفته است.
دلیل قاچاق زعفران آیا تنهــا منحصر به همان عوارض گمرکی 

است؟
مشکلات در بازگشت ارز به کشــور یکی از مهم ترین عواملی است که موجب 
افزایش قاچاق این محصول به دیگر کشورها شده است. قاچاقچی زعفران را به راحتی 
از کشور خارج کرده و سود آن بدون یک ریال کم و کاستی در جیبش می گذارد اما 
صادرکننده ما با این  ریسک بالا  و هزینه۳تا۸ درصد ارز را وارد کشو می کند و مجبور 
است که آن را به سامانه نیما بفروشد لذا این موضوع برای صادرکننده زیان آور است.

ازآنجاکه تجار ایرانی به دلیل تحریم ها برای جابجایی پول در کشورهای مختلف 
مشکل دارند اما تجار افغانســتانی فارغ از این مشکلات و تعهدات ارزی بوده و لذا 
این وضعیت موجب شده مشتریان زعفران ایران محصول را از تجار کشوری مانند 

افغانستان خریداری کنند.
این مشکلات و محدودیت ها موجب شده صادرکننده ایرانی مجبور شود زعفران را 
برای تحویل به مشتریانش در هندوستان، چین، عربستان و امریکا و دیگر کشورها 

به تاجر افغانی بدهد.درهرصورت این موضوع موجب نشده تا ما از تجارت و صادرات 
زعفران دســت بکشیم و لذا با همان سود اندک ما ارز را به کشور برمی گردانیم اما 
همان طور که عرض کردم این ارز را باید به نرخ ارز نیمایی به دولت بدهیم و لذا بسته 
به نوسان دلار حدود ۲ تا ۴ هزار تومان در اینجا ضرر می کنیم و لذا انگیزه صادرات 

به طورکلی از بین می رود.
 آیا آماری از میزان زعفران قاچاق دارید؟

آمار رسمی از قاچاق زعفران در کشور نیست اما پیش بینی می شود ۲۰ تا ۳۰ درصد 
زعفران به صورت قاچاق از کشور خارج می شود.هم چنین برآورد می شود حدود ۵۰ تا 
۲۰۰ کیلو زعفران توسط تجار افغانستان خریداری و برای فروش به سایر کشورها 
مانند چین و هندوستان و حتی آمریکا ارسال می شود.البته نکته جالب اینجاست که 
ما خودمان زعفران تولید داخل را به تاجر افغانی می فروشیم و سپس این تاجر زعفران 
ایرانی را به نام تولیدکننده کشور خودش یعنی افغانستان بدون تعرفه صادراتی به چین 

و هند ارسال می کند.
 ظاهراً به جز زعفران پیاز آن هم به صورت کامیونی به افغانستان 

حمل می شود؟
بله. واقعیت این است که کشت بسیاری از مزارع در کشور همسایه افغانستان به 
دست متخصصان ایرانی انجام شده است و نه تنها پیاز زعفران بلکه با صادر کردن 

کارشناس و دانش کاشت این موضوع را در افغانستان رواج دادیم.
چرا هرروز نقش ما در صادرات زعفران در دنیا کم رنگ تر می شود؟

تحریم ها موجب شده تا بازارهای نهایی به دلیل محدودیت  فضای کسب وکار و 
محدودیت  انتقال پول در دست شرکت ها و کشورهایی باشد که امکانات بهتری ازنظر 

مبادلات اقتصادی، ارزی و تجاری با سایر کشورهای دنیادارند.
همان طور که عرض کردم تعهدات ارزی و همچنین نداشــتن نظام تعرفه ای با 

بســیاری از کشورها مانند هندوستان بسیار حائز اهمیت است که باید به آن توجه 
جدی داشت.

 چقدر از مشکلات پیش پای صادرکنندگان به مشکلات داخلی 
مربوط می شود؟

متأســفانه بخش اعظمی از مشکلات پیش روی صادرات همین عوامل و موانع 
داخلی است و لذا نباید تمامی کوتاهی را به تحریم ها نسبت داد.

به طور مثال افرادی هستند که در تعیین قیمت و اثرگذاری در بازار زعفران نقش ایفا 
می کنند اما همیشه دست آخر مشکلات را به گردن اتحادیه صادرکنندگان می اندازند 
درحالی که این موضوع صحت ندارد و اتحادیه صادرکنندگان نقشی در تعیین قیمت ها 
ندارد.شــما در خصوص قاچاق پیاز زعفران و یا خود زعفران تحقیق کنید که چه 
دست هایی پشــت پرده است؟ آیا اتحادیه صادرکنندگان زعفران نسبت به قاچاق 
این محصول اقدام می کند؟خریداران بزرگ بسیاری وجود دارند که زعفران تولیدی 
کشاورز را می خرند و در انبار را ذخیره  می کنند و سپس به عنوان اهرمی برای تعیین 
قیمت با مهندسی قیمت آن را به فروش می رسانند.ازیک طرف مسئولان اصرار دارند 
که از فروش فله زعفران جلوگیری شــود و به شکل بسته بندی به خارج از کشور 
صادر شود اما از آن طرف این موضوع را در نظر نمی گیرند که بسته بندی و هزینه 
ارسال یک کیلو زعفران به کشورهای حاشیه خلیج فارس افزون بر ۲۰میلیون تومان 
هزینه دربرمی گیرد و لذا صادرکننده داخلی را در برابر قاچاقچی زعفران در رقابت 

ناتوان می کند!
 چه باید کرد؟

تاکنون برای رفع مشــکلات پیش روی تجار و موانع ناشــی از بازگشت ارز و یا 
قاچاق و حتی صادرات زعفران از مبادی قانونی به کشور همسایه نامه نگاری های 
بسیاری و جلسات مرتبط متعددی گرفتیم اما متأسفانه هنوز در بر روی همان پاشنه 
سیاست های قبلی می چرخد و برای حل این مشکلات باید اراده ای ملی وجود داشته 
باشد اما ازآنجاکه سودهای هنگفتی در قاچاق این کالا نهفته است و پای سیاست 
هم به آن بازشده لذا بعیدمی دانم که مشکلات پیش روی صادرکنندگان این کالا به 

این زودی حل وفصل شود.

دولت  دیروز لایحه بودجه ۱۴۰۱ را تقدیم مجلس کرد؛ بررسی 
بندهای مختلف لایحه نشان می دهد که دولت برای سال آینده 

۷ تصمیم مهم در مورد معیشت و زندگی مردم گرفته است.
به گزارش مهر، بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۱ در حوزه معیشت نشان می دهد 
که دولت برای سال آینده برنامه های ویژه ای جهت حفظ معیشت مردم و بهبود 

اوضاع در نظر گرفته است.
حذف یارانه نقدی ثروتمندان اجرایی می شود؟

یکی از مهم ترین مباحث مطرح شده در لایحه مربوط به حذف یارانه ثروتمندان 
و توزیع منابع حاصل از آن به اقشار کم درآمد و ضعیف جامعه است. نکنه قابل 
تأمل آنکه طی سال های گذشته یکی از اصلی ترین وظایف دولت ها، ساماندهی 
یارانه نقدی و حذف اقشار پردرآمد از صف دریافت یارانه بود اما هرگز به صورت 
کامل اجرا نشد.تاکید بر حذف سه دهک بالای درآمدی در این آئین نامه، در حالی 
است که نگاهی به تاریخچه ورود یارانه نقدی به ادبیات اقتصادی ایران نشان 
می دهد از بدو تولد یارانه های نقدی تاکنون، دولت ها با عناوین مختلف به دنبال 
غربالگری و ساماندهی یارانه بگیران بوده اند؛ چه در دولت نهم که قرار بود با خوشه 
بندی وضعیت یارانه پرداختی به افراد را مشخص کند و چه در دولت های یازدهم 
و دوازدهم که هر سال در قالب های مختلفی، مساله حذف ثروتمندان از ردیف 
یارانه بگیران مطرح شده است.با این حال آنچه که در عرصه عمل رخ داده، خارج 
از قواعد نوشــته شده روی کاغذ بوده است و طی حدود ۱۰ سالی که از اجرای 
هدفمندی یارانه ها می گذرد، به دلیل عدم ضمانت قانون، هنوز اتفاق قابل توجه و 
مؤثری در این حوزه رخ نداده است؛ به جز حذف ۴ میلیون نفر در سال ۹۴ که البته 
آن هم با اعتراض حذف شدگان همراه شد و با توجه به اعلام وزارت تعاون، یک 

میلیون نفر از حذف شدگان به صف دریافت یارانه نقدی بازگشتند.
مبلغ یارانه نقدی و معیشتی تغییری نمی کند

دیگر بحث مهم در لایحه بودجه ۱۴۰۱، تثبیت نرخ مربوط به یارانه نقدی )از 

سال ۸۹( و معیشتی )از سال ۹۸( است که مقرر شده بدون تغییر و همانند سال 
۱۴۰۰ پرداخت شود؛ به طوری که در لایحه ۴۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بابت 
یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی و یارانه غیرنقدی پیش بینی شده است که این 
مبلغ طی سال های گذشته همواره در همین حدود ثابت بوده است. برای یارانه 
معیشتی که بعد از افزایش قیمت بنزین پرداخت می شود ۳۱ هزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده است.
البته باید توجه داشت که دولت سیزدهم وعده پرداخت یارانه ۱۱۰ هزار تومانی 
داده است که به نظر می رسد در صورت حذف بخش قابل توجهی از یارانه بگیران، 
دولت بتواند این دو یارانه را ادغام کرده و نسبت به پرداخت ارقام بالاتر اقدام کند.

سیاست دولت برای جبران تبعات حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
در بخش دیگر لایحه به موضوع مهم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اشاره شده است؛ 
اگرچه حذف این ارز برای مسدودسازی مسیرهای رانتی و سودجویی مورد تأیید 
اغلب کارشناسان اقتصادی و دولتمردان است اما نکته قابل توجه آنکه در صورت 
حذف این ارز بازار دچار شــوک و گرانی های مقطعی خواهد شد که قطعاً تأثیر 
مستقیمی بر معیشت و کوچک شدن ســفره مردم به ویژه اقشار کم درآمد و 

کارگران خواهد داشت.
دولت باید به صورت شــفاف اعلام کند که چه برنامه جایگزینی برای جبران 
تبعات حذف ارز ترجیحی دارد؛ البته در بخشی از لایحه دولت اعلام کرده که قصد 
دارد، ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای جبران اصلاح نرخ کالاهای اساسی، دارو، یارانه 
نان و خرید تضمینی گندم اختصاص دهد که به نظر می رسد این ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان قرار است به صورت جبرانی به مردم پرداخت شود که البته این گزاره در 
حد گمانی زنی بوده و هنوز مشخص نشده که این مبلغ به صورت نقدی به مردم 
پرداخت خواهد شد یا از روش های دیگری برای جبران هزینه ها استفاده می کند.

در مجموع ارز ۴۲۰۰ تومانی در لایحه بودجه سال آینده حذف شده و طبیعتاً 
منابع آن باید برای جبران هزینه ها و تأمین معیشت مردم اختصاص یابد.

دولت چقدر برای تنظیم بازار کالاهای اساسی خرج خواهد کرد؟
یکی از اصلی ترین مســائل مربوط به معیشت مردم، مربوط به نحوه تأمین 
کالاهای اساسی و قیمت این کالاها می شود؛ بر اساس آنچه که دولت در لایحه 
بودجه پیش بینی کرده برای یارانه نهاده های کشاورزی، تنظیم بازار کالاهای 
اساسی و ضروری و تادیه تعهدات مربوط در ردیف ۱۸ جدول تبصره ۱۴ لایحه 
بودجه ۱۴۰۱، ۴ هزار میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است.دولت باید توجه 
داشته باشد که تنظیم بازار کالاهای اساسی صرفاً با دخالت های دولت و اصرار بر 
قیمت گذاری دستوری حاصل نمی شود بلکه بهتر است دولت این مبلغ را برای 
تنظیم واقعی بازار و خروج تدریجی از قیمت گذاری دستوری هزینه کند.همچنین 
دولت جهت بهبود وضعیت واردات و تأمین به موقع و کافی کالاهای اساســی 
تصمیم گرفته که به سه دستگاه شرکت بازرگانی دولتی ایران، پشتیبانی امور دام 
کشور و همچنین خدمات حمایتی کشاورزی مجوز دریافت تسهیلات بانکی بابت 
واردات کالاهای اساسی را بدهد. این بند برای اولین بار است که در بودجه سالانه 
دیده می شود. تسهیلات در صورتی به این سه شرکت اعطا خواهد شد که به تائید 

سازمان برنامه و بودجه کشور برسد و این سازمان این موضوع را مصوب کند.
آب بهای پرمصرف ها گران شد

بررسی بخش درآمدهای دولت نشان می دهد که دولت تصمیم گرفته آب بهای 
مشترکان آب شهری را به ازای هر مترمکعب فروش آب شرب بالاتر از الگوی 
تعیین شده به میزان ۱۵ درصد گران کند.به نظر می رسد تصمیم دولت برای گران 
کردن قبوض آب مشترکان پرمصرف با توجه به شرایط اقتصادی و معیشتی مردم 
اخذ شده است؛ اگر دولت خانوارهای کم مصرف را مشمول گران کردن قبض آب 
می کرد، نه تنها کمکی به بهبود مصرف آب نمی کرد بلکه تعادل الگوی مصرف 

را نیز از بین می برد.
افزایش سن بازنشستگی

یکــی از مهم ترین مباحث مطرح شــده در لایحه مربوط به افزایش ســن 

بازنشستگی است.در بسیاری از کشورها سن بازنشستگی کارمندان بر اساس سن 
امید به زندگی تعریف می شود. اما در ایران اگرچه سن امید به زندگی بین ۷۲ تا ۷۴ 
سال است اما سن بازنشستگی برای مردان ۶۰ سال و برای زنان ۵۵ سال است؛ 
یعنی افراد بسیار زود از بازار کار خارج می شوند و به همان تناسب نیز وارد لیست 
مستمری بگیران صندوق های بازنشستگی می شوند.این مساله سبب می شود 
که تعداد بیمه پردازان صندوق های بازنشستگی کاهش و تعداد مستمری بگیران 
آن افزایــش پیدا کند. در چنین حالتی تعادل منابع و مصارف صندوق ها به هم 
می خورد و صندوق های بازنشستگی دچار بحران می شوند. بنابراین به نظر می رسد 
هدف دولت از افزایش ســن بازنشستگی، ایجاد تعادل در منابع و مصارف این 

صندوق هاست.
حقوق ها چه تغییری می کنند؟

حقوق کارکنان از مهم ترین مباحث معیشتی بودجه است که طبق لایحه بودجه، 
دولت افزایش پلکانی حقوق را برای سال آینده در دستور کار قرار داده است به 
گونه ای که متوسط افزایش حقوق ۱۰ درصد خواهد بود اما برای طبقات پایین تر از 
این رقم، حقوق بیشتر افزایش پیدا خواهد کرد که بر همین اساس افزایش حقوق 
در سال آینده بین ۵ تا ۲۹ درصد متغیر خواهد بود.حداقل حقوق کارکنان برای 
ســال بعد چهار میلیون و ۵۰۰ هزار تومان است به طوری که تاکید شده بعد از 
اعمال افزایش های پیش بینی شده نباید دریافتی کارکنان کمتر از چهار میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان باشد.نکته مهم آنکه دولت در لایحه پیش بینی کرده که حقوق 
کارکنان در سال آینده تا سقف پنج میلیون تومان در ماه معاف از مالیات خواهد 
بود که یعنی حداقلی بگیران مالیاتی نخواهند پرداخت.این در حالیست که در سال 
جاری افزایش حقوق کارکنان ۲۵ درصد بر اساس آخرین حکم کارگزینی در سال 
۱۳۹۹ پیش بینی شده بود اما مشروط بر اینکه میزان افزایش حقوق از دو میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان تجاوز نکند.همچنین حداقل حقوق پرداختی به کارکنان برای 

سال جاری، ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان پیش بینی شده بود.

کشاورزانایرانیمیکارنددیگرانبرداشتمیکنند
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